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یکی از شلاخه های مهم دانش و تکنولوژی، زیسلت فناوری اسلت که امروزه در کشاورزی، سلامت و صنعت نقش مهمی دارد و به عنوان یکی از محورهای 
پیشلرفت مطرح اسلت.  پیشرفت و توسعه علم زیست فناوری خود وابسلته به ذخایر ژنتیکی و زیستی کشورهاست. از گیاهان یا باکتری های در حال انقراض 
گرفته تا نمونه های سلولی انسانی! با تمرکز بر این حوزه هم می توان به نجات جان بیماران از پیچیده ترین اختالات ژنتیکی بروز نیافته اندیشید و هم به ثروت 
افزایی در حوزه کشاورزی و دامداری دست زد. عاوه بر پیوند ناگسستنی موضوع “زیست فناوری” با صنعت و پزشکی و اخاق، این رشته کلید بخشی از مباحث 
“امنیت ملی” نیز به شمار می رود. شرکت های تجاری چند ملیتی برای به ثبت رساندن نمونه های بذر گیاهان و باکتری ها و مخمرها به نام خود برای بهره مند شدن 
از نتایج شیرین تجارت در حوزه بین الملل با یکدیگر بر سر “انحصارگرایی” حداکثری می جنگند و دولت ها نیز با تکیه بر داده های حاصل از بانک های ژنتیکی 
ملت های دیگر، شلاخه “بیوتروریسلم” با قابلیت کشلتار “بی صدا” و تضعیف” نسل” یا ظرفیت ایجاد خسارات “اقتصادی” با رشد و توسعه آفات دست ساخته و 

باکتری ها و ویروس های بیماری زا را پیش می برند.
در چنین فضایی به نظر می رسلد آسلیب پذیری ایرانیان در حوزه های یاد شلده کم نباشد. ورود ارگانیسلم های دست کاری شده ژنتیکی و فراورده های آن 
به واسطه واردات محصولات غذایی، کودهای شیمیایی و دام و فراورده های گوشتی به کشور ما بسیار زیاد است. سهل انگاری در حوزه کشاورزی موجب شده 
اکنون محصولات با ارزش و ثروت افزایی همچون »پسته«، »زعفران« و »انار« از تولید انحصاری ایران خارج شده و رقبا به واسطه »سرقت های زیستی« صورت  هم 
گرفته با اسلتفاده از فضای بی قانونی کشلور، خسلارات سنگینی به کشاورزان ایرانی وارد آورند.  در حوزه انسانی نیز تاش برای تسلط بر بانک های ژن و نمونه 

DNA جوامع مختلف بسیار جدی است. بطور مثال هم اکنون بازیگر بدنام ضد ایرانی، “گلشیفته فراهانی” با هماهنگی مجموعه ای از بانک های ژن آمریکایی- 
اروپایی به واسطه انتشار کلیپی تاثیر گذار در فضای ارتباطات مجازی، به پروسه جمع آوری نمونه های زیستی ذیل عنوان دروغین “کمک به بیماران سرطانی” 
ورود کرده است. این در حالی است که برای کمک به درمان بیماران سرطانی در ایران و جهان از داوطلبین “نمونه مغز استخوان” دریافت می شود و در انتهای 
این کلیپ نیز ابتدا آدرس مرکز جهانی مغز اسلتخوان آمریکا درج می شلود! با این وجود به علت ضعف اطاعاتی دستگاه های امنیتی جمع آوری نمونه ژنتیکی 
ایرانیان که از اهمیت ویژه ای در حوزه “مبارزه با بیوتروریسم” برخوردار است آزادانه و بی حساب و کتاب در میانه “بی اطاعی عمومی مردم” در حال انجام است!
املا خبرهای خوش... مرکز ملی ذخایر ژنتیکی و زیسلتی ایران با هدف گلردآوری، تعیین هویت، کنترل کیفی، طبقه بندی، ثبت، نگهداری، تکثیر و توزیع 
انواع میکروارگانیسم ها و سلولهای قابل کشت و تجدید پذیر اعم از باکتری، قارچ، ویروس، دانه ها و سلولهای گیاهی و حیوانی و DNA  ژنومی و فرآورده های 
نوکلئوتیدی، در اسفندماه ۱۳۸۶ توسط جهاد دانشگاهی تأسیس گردید. هم اکنون ریاست این مرکز بر عهده یک متخصص متعهد با انگیزش های قوی ملی است. 
اشراف علمی و تجربه عملیاتی “دکتر ابوالحسن شاهزاده فاضلی” به عنوان دانشمندی که هم اکنون به منظور ضابطه مند شدن حوزه مهم زیست فناوری، در 
رفع برخی شبهات لایحه کارگشای”حفاظت و بهره برداری از ذخایر ژنتیکی” نقش آفرین است موجب شد، فرصت را مغتنم شمرده و تربیون کیهان را به رئیس 
“مرکز ملی ذخایر ژنتیکی و زیسلتی” کشلورمان بسلپاریم. پس در دفتر کار ساده مسئولی که مرکز تحت مدیریتش به “قرارگاه عملیاتی” بیشتر شبیه است تا 

اداره ای صرفا علمی با مولفه های شیک و فانتزی معمول در برخی از مراکز علمی و دانشگاهی کشور، میهمان تان می کنیم!

*آقای دکتر فاضلی! اهمیت ذخایر زیستی 
و ژنتیکی برای مردم یک کشور در چیست؟

 ذخایر ژنتیکی مثل اعضای بدن است که همه ما 
از آن برخوردار هستیم، اما زمانی از وجودشان  آگاه 
می ش��ویم که آنها را از دست بدهیم یا دچار مشکل 
ش��ویم. ما در جامعه بطور دائم در حال اس��تفاده از 
ذخایر ژنتیکی هستیم. اگر یکی از این ها دچار انقراض 
ش��ود و یا تغییر فرم بدهد آن��گاه متوجه اهمیتش 
می شویم. ذخایر و منابع ژنتیکی را می توان »گنج های 
حیات« نامید. اما این ذخایر ژنتیکی چه هستند؟ تمام 
ارگانیس��م ها -یعنی تمام موجودات زنده- که قابل 
کشت و تکثیر باشند را منابع بیولوژی می گوییم، اعم 
از میکروارگانیس��م ها، گیاهان، انسان ها و جانوران و 
بخش هایی از آنها که قابل وراثت و تکثیراست مثل 
DNA یا ویروس. البته ویروس را ارگانیسم نمی دانیم 

ولی یک قسمت ژنومی قابل تکثیر دارد. 
بخش عمده طبیع��ت از همین موجودات زنده 
تشکیل شده است و حیات در سطح طبیعت از اینها 
تشکیل شده است. از بدو خلقت، بشر بدنبال تامین 
غذای خود بوده اس��ت و با غلات و حیوانات و... سر 
و کار داش��ته است. غلاتی که ما مصرف می کنیم با 
غلاتی که بشر اولیه استفاده کشت می کرده متفاوت 
است. آن زمان غلات وحشی موجود بود که بتدریج 
آنه��ا را تغیی��ر داده و اهلی و دس��تکاری کرده اند. 
حیوان��ات را ه��م رام و اهلی کردند و بعد برای آنکه 
بتوانند بیش��ترین بهره برداری را داش��ته باش��ند از 
ترکیب نژادهای مختلف استفاده کردند و گیاهان را 
ب��ه هم پیوند دادند. لذا بیوتکنولوژی مربوط به قرن 
اخیر نیست، بلکه مربوط به هزاران سال قبل است. 
پخت نان و اس��تفاده از خمی��ر مایه که یک مخمر 
اس��ت یا »اس��تارتر« برای ماس��ت، مربوط به قرنها 
قبل اس��ت. تقریبا صد سال اس��ت که بشر با توجه 
به افزایش جمعیت ب��ه فکر امنیت غذایی و امنیت 
س��لامت خود افتاد. بزرگترین راهکار این بود که به 
حوزه علم بیوتکنولوژی، یعنی تکنیک های بکارگیری 
موجودات زنده برای اس��تفاده خود ورود پیدا کرد. 
اولین و بزرگترین زیرس��اخت آن هم دسترس��ی به 
منابع ژنتیکی استاندارد است. لذا ما زمانی در صنعت 
بیوتکنولوژی موفق می شویم که بدانیم باید نمونه های 
زیستی یا بیولوژیکی که می خواهیم استفاده کنیم اولاً  
به راحتی در دسترس ما باشد و دوما شناسنامه داشته 
باشد، یعنی چیزی مثل کتابخانه! در یک مکان علمی 
ب��رای اینکه محققین بتوانند توس��عه علمی بدهند 
بای��د به یک کتابخانه کامل ش��امل مجموعه کتابها 
با عنوان و شناس��نامه آنها دسترسی داشته باشند. 
کتابخانه زیس��تی هم »مراکز ذخایر ژنتیکی« است 
که نمونه های زیس��تی را به صورت شناسنامه دار در 

خود ذخیره می کنند.
*مهم اسلت که ایلن کتابخانه هلا "ملی" 

باشند؟
بله؛ یک گندم، برنج، میکرو ارگانیسم، یا جاندار 
را هیچ کس نمی تواند به اسم خودش ثبت کند چرا 
که متعلق به مردم هس��تند. علم بیوتکنولوژی قرار 
اس��ت مبتنی بر این ها رش��د کند و آن شکل که در 
طبیعت وجود دارد هم متعلق به همه مردم اس��ت، 
پس باید لفظ "ملی" را به کار ببریم. اما اگر کس��ی 
سالها وقت بگذارد، دانش خود را بکار بگیرد و تغییری 
در آنها بوجود آورد که نوع کاربری و بهره برداری آنها 
را تغییر بدهد موجود دیگری می ش��ود که روی آن 
بحث اس��ت تا بتواند آن را به نام خودش ثبت کند. 
چرا که این می تواند جنبه اختصاصی پیدا کند. اما آن 
ذخایر ژنتیکی که به شکل طبیعی در طبیعت یافت 
می شود جنبه ملی دارد. لذا باید دسترسی تمام مردم 
برای بهره برداری از آنها یکس��ان باشد اما به شرطی 
که باعث از بین رفتن و انقراض آن نشود. به عنوان 
مثال همه روزانه از میوه ها و غلات مختلف استفاده 
می کنیم اما استفاده ما مساوی با "انقراض" نیست، 
ولی اگر آفتی در مزارع بیافتد که تمام آنها را از بین 
ببرد و دیگر هیچ نمونه ای از آن گونه وجود نداشته 

* هم اکنون “لایحه حفاظت و بهره برداری از ذخایر” در دستور کار مجلس 
قرار دارد. نمایندگان مجلس باید توجه داشته باشند که اگر قرار است قانونی 

تصویب شود که هر گونه بهره برداری و دسترسی به ذخایر ژنتیکی مستلزم کسب 
اجازه از یک نهاد باشد، معنایش این است که زندگی روزمره مردم را متوقف 

خواهیم کرد و به آن نگاه مجرمانه داریم. یعنی اگر کسی خواست در باغچه خانه 
خود سبزی بکارد یا از مغازه نخود و لوبیا یا میوه بخرد به این معنی است که 

“دسترسی” پیدا کرده و می خواهد بهره برداری انجام دهد، لذا باید اجازه بگیرد!

 DNA دیگران پس از نمونه گیری زیستی از ایرانیان متوجه می شوند که *
جمعیت ایران از نظر هفده یا هجده نژاد مختلف آن، چه ویژگی هایی دارد. حال 

می توانند محصول غذایی یا دارویی طراحی کنند که روی نژاد ایرانی اثر بگذارد اما 
روی نژاد اسرائیلی اثر نگذارد، یا اینکه در نژاد ما ناباروری یا سرطان ایجاد کند اما در 
نژاد دیگر، به دلیل تفاوت هایی که نسبت به ما دارد و آن قسمت در آنها مقاوم است 
و در ما مقاوم نیست، اثر نداشته باشد. این کار خاف قانون است که کشوری بدون 

اجازه به اطاعات ژنتیکی مردم کشور دیگر دسترسی پیدا کند.

دکتر سیدابوالفضل فاضلی در گفت و گو با کیهان تشریح کرد:

اهداف سرقت ذخایر ژنتیکی ایرانیان

* خیلی از بذرهایی که از کشور خارج شده است بواسطه فرصت مطالعاتی بوده 
که برای ادامه تحصیل به یک دانشجو می دادند و از او می خواستند به عنوان مثال 
500 رقم از برنج های منطقه شمال یا گندم های یک منطقه را با خودش ببرد و روی 
همان ها کار کند و دکتری بگیرد! بسیاری از بذرهایی که از کشور خارج شده است 

یا در قالب توریست هایی بوده که از خارج آمده اند یا به عنوان فرصت مطالعاتی 
بوده که به فردی داده اند و او آن بذرها را با خود برده است.

* مردم باید بدانند که قرار دادن نمونه خون یا نمونه هایی از بدن که حاوی 
اطاعات ژنتیکی است به مراجعی خارج از کشور، چه عواقب خطرناکی به دنبال 
دارد. همان طور که تصور خیراندیشی برای رفع بیماری ها دارند، لازم است بدانند 

که اگر این نمونه ها در اختیار موسساتی قرار بگیرد که می خواهند به اطاعات 
ژنتیکی این مردم دسترسی پیدا کنند تا از آن در جهت ایجاد بیماریهایی که نژاد 

ما نسبت به آن حساس تر است، استفاده کنند، یک قدم در جهت نابودی 
نسل و نژاد ایرانی پیش رفته اند!

* آیا هیچ اسرائیلی اجازه می دهد 
از او نمونه گرفته و به کشور 
دیگری ببرند؟ در صورتی که 

در اسرائیل بانک های ژنتیکی از 
نژادهای مختلف منطقه را تهیه 

کرده اند که برای تحقیقات خود در 
زمینه جمعیت های منطقه به آنها 
دسترسی دارند در حالی که هیچ 
کس نمی تواند از آنها نمونه بگیرد.

باشد، بحث انقراض پیش می آید.
کش��ور ما از جمله کشورهایی است که به دلیل 
ش��رایط اقلیم��ی و آب و هوای��ی مختل��ف یکی از 
کشورهای غنی و سرشار از ذخایر ژنتیکی است. اما 
در سده اخیر تعداد زیادی از اینها به اشکال مختلف 
از کشور خارج شده است و در بانک های زیستی دنیا 
موجود است، به طوری که روی آنها تحقیق انجام داده 
و گاهی از آنها بهره برداری می کنند! سوال اینجاست 
که چرا ما در کشور خودمان این کار را انجام ندهیم 
و برای اس��تفاده و تولید دانش، ثروت و محصولات 
جدی��د بهره برداری نکنیم؟ امنی��ت غذایی، امنیت 
س��لامتی و امنیت اقتصادی ما وابسته به این ذخایر 
اس��ت. اولین نکته ای که به ذهن می رسد این است 
که ما باید در ابتدا به این بانک های ژنی دسترس��ی 
داشته باش��یم. در کشور ما بصورت غیرمتمرکز، در 
وزارت کش��اورزی و سازمان های مختلف بانک هایی 
بوده اس��ت اما بانک هایی که براساس استانداردهای 

علمی تعریف شده جهانی بصورت کامل وجود داشته 
باشد، نداریم. اگر جمع کردن نمونه های زیستی در 
یک کلکسیون را معادل بانک زیستی بدانیم، کاملا 
 Biological Restore( اشتباه است. بانک زیستی
Center( باید چند پارامتر داش��ته باشد. اول، تهیه 
و جمع آوری نمونه های زیس��تی. دوم، تعیین هویت 
و شناس��نامه دار کردن آن نمونه ها. سوم، نگهداری 
در ش��رایط استاندارد که هر وقت آنها را از آن محل 

نگه��داری به این معنا نیس��ت که مردم و محققین 
اجازه بهره برداری از آنها را نداش��ته باشند. اگر قرار 
اس��ت در این رابطه قانونی وضع شود باید این اصل 

را مد نظر قرار دهد.
در اینج��ا به "لایحه حفاظ��ت و بهره برداری از 
ذخایر" اشاره می کنم که در دستور کار مجلس قرار 
دارد. نماین��دگان مجلس باید بخوبی توجه داش��ته 
باش��ند که اگر قرار اس��ت قانونی تصویب ش��ود که 
هر گونه بهره برداری و دسترس��ی به ذخایر ژنتیکی 
مستلزم کسب اجازه از یک نهاد باشد، به این معنی 
اس��ت که زندگی روزمره م��ردم را متوقف خواهیم 
ک��رد و به آن نگاه مجرمانه داریم. یعنی اگر کس��ی 
خواست در باغچه خانه خود سبزی بکارد یا از مغازه 
نخ��ود و لوبیا یا میوه بخرد به این معنی اس��ت که 
دسترس��ی پیدا کرده و می خواهد بهره برداری انجام 
ده��د، لذا باید اجازه بگیرد! یک تعریف کلی در این 
لایحه آمده است و هم اکنون گروه های کارشناسی 
ب��ه مجلس کمک می کنند که بح��ث "بهره برداری 
تجاری از منابع ملی" در خارج از ایران را از استفاده 
داخلی جدا کنند. در کشور خودمان دسترسی افراد 
به ذخایر ژنتیکی هیچ ممنوعیتی ندارد. اما نکته ای 
که در تمام دنیا به آن توجه می ش��ود این است که 

منابع هر کش��ور را جزء ذخایر و گنجهای آن کشور 
می دانند و اگر کشور دیگری بخواهد از آن استفاده 

تجاری کند، با قانون طرف است. 
به عنوان مثال گیاه »موس��یر« که خاص کشور 
ایران است اس��تفاده های دارویی و غذایی دارد، اگر 
کشور دیگری بخواهد آن را به نام خود ثبت کند و 
از آن بهره برداری تجاری کند، مخالف منافع ملی ما 
خواهد بود. در کشورهای دیگر قوانینی حاکم است 
که طبق آن اگر بذر یا گیاهی در کیف مسافری پیدا 
ش��ود، تا مراحل قانونی مثل قرنطینه انجام نش��ود، 

امکان ورود به آن کشور را نخواهد داشت. 
لذا مردم باید آگاه باشند که این ذخایر جزء منابع 
و منافع ملی ما هس��تند. در درون کش��ور هر کاری 
که منجر به انقراض این ذخایر نشود، مشکلی ندارد.
*چه کمکی از مردم در مسیر حفظ ذخایر 

ژنتیکی بر می آید؟
 بهترین راه حفظ ذخای��ر ژنتیکی هم "تکثیر" 

آنهاس��ت. به عن��وان مثال گفته می ش��ود "ش��تر 
دوکوهانه" در معرض انقراض است به طوریکه شاید 
تنها 100 نفر از این شترها در کشورمان وجود داشته 
باش��د. حال اگر این شترها برای مصرف گوشت ذبح 
ش��وند روند انقراض سریع تر خواهد شد. لذا بهترین 
راه برای حفظ آنها کمک به تکثیرش��ان است. پس 
نقشی که مردم در قبال نسل های آینده می توانند ایفا 
کنند حتما مهم تر از نفت است. منابعی مانند نفت، 

زای��ی دارند، بخش زیادی از آنها در بدن انس��ان در 
فراین��د تولید ویتامینه��ا و خیلی از آنزیمهای مفید 
و در فرآین��د مبارزه با میکروب های بیماری زا، نقش 
بس��زایی دارند. میکروارگانیسم ها در صنایع غذایی، 
تولید آنت��ی بیوتیک، فرایندهای زیس��ت محیطی، 
رفع آلاینده ها، پروس��ه های کشاورزی، تولید کود و 
رشد گیاهان نقشهای خیلی زیادی دارند. همچنین 
میکروارگانیسم ها در تولید انرژی و تولید موادی که 
اهمیت روزافزونی در صنایع دارند، استفاده می شوند.
*در حوزه "دامداری" شرایط چگونه است؟
بخش جانوری نیز بس��یار وس��یع است. بخش 
عم��ده ای از منابع غذایی م��ا از محصولات حیوانی 
مانند گوشت، شیر و مشتقات دامی است. در کشور 
ما تقریبا همه اقلیم های آب و هوایی دنیا وجود دارد. 
اما مش��اهده می شود که در دهه های اخیر بیشترین 
س��هم اس��تفاده از منابع دامی در ایران، از نژادهای 
دامی همچون گاو »هولشتاین« می باشد که از خارج 
وارد شده اند. گاو هولشتاین برگرفته از نژادی اروپایی 
است که  طبیعت زندگی آنها دمایی پایین از کشور 
م��ا دارد؛  ولی تقریبا در تمام دامداری های ما تولید 

کند، دسترسی به منابع و نژادهای خودمان را داشته 
باشیم که قادر به تحمل دمای بالا هستند. 

دوم اینک��ه وقتی تمام کش��ور از ی��ک نژاد گاو 
مملو ش��د، اگر یک "خطر ویروس��ی" پیدا شود که 
نژاد گاو هولش��تاین به آن حس��اس باشد، آیا خطر 
کشور را تهدید نمی کند؟ بنابراین یکی از مهم ترین 
نقش ه��ای مردم این اس��ت که رویکرد خ��ود را از 
محص��ولات غذایی، دامی و گیاهی که از زمان قدیم 
در س��فره آنها بوده اس��ت به چند نوع محصولی که 
در ظاهر زیبا هستند، متمایل کنند. انواع خیارهای 
بومی در مناطق مختلف بوده است که با آمدن خیار 
»داربن��دی« و تمایل مردم، کش��اورزان آن را کنار 
گذاش��ته اند. این باعث می ش��ود این گونه ها کم کم 
منقرض ش��وند. همچنین مرغ هایی بوده اس��ت که 
بصورت بومی زندگی می کرده اند ولی اکنون همه به 
مرغ های پرورشی در مرغداری ها توجه می کنند و آن 
نژادها کم کم از بین رفته اند. نقش مردم خصوصا در 
مناطق روستایی در حفظ این نژادها و گونه های دامی 
و گیاهی و ذخایر ژنتیکی بسیار بیشتر از سهم دولت 
است. گونه های بسیاری از گیاهان دارویی در طبیعت 
یافت می شود که در زمان تفریح مردم از بین می روند 
در صورتی که که در بسیاری از نقاط دنیا مردم خود 
را موظ��ف به حفظ آنها، از نظر آلوده نکردن محیط 
زیست یا بهره برداری های نابجا، می دانند. بسیار مهم 
است یاد بگیریم"چگونه بهره برداری کنیم" بدون آنکه 

گونه ها را به سمت انقراض ببریم. 
*اخباری درباره جمع آوری نمونه زیستی از 
سطح شهر با تحریک مشاهیر هنری و ورزشی 
به بهانه کمک به درمان بیماران سرطانی برای 
بانک های جهانی وجود دارد. شما در حوزه ژنوم 

انسان هم دغدغه ای دارید؟
آن س��وآپی )وسیله نمونه گیری به شکل گوش 
پ��اک کن( که از داخل ده��ان می گیرند تعدادی از 
س��لولها را به خود جذب می کند که بعدا می توانند 
DNA ای��ن س��لول ها را ب��ا کیت ه��ای مخصوص 
اس��تخراج کنند. مجموعه هایی که می خواهند بانک 
DNA از تمام نژادهای کشور ما فراهم نمایند، پشت 
پرده ترویج این مسیرها هستند. هر تحقیقی که قرار 
اس��ت راجع به انسان، استعدادش برای بیماری ها و 
وجود بیماریهای ژنتیکی و غیرژنتیکی، نقاط قوت و 
ضعف وی و تولید داروها و محصولاتی برای بهبود یا 
تحت الشعاع قراردادن او انجام شود، با دسترسی به 
DNA آن نژادهای جمعیتی میس��ر می شود. یعنی 
به عنوان مثال پایش می کنند و متوجه می شوند که 
DNA جمعی��ت ایران از نظر هف��ده یا هجده نژاد 
مختل��ف آن، چه ویژگی های��ی دارد. حال می توانند 

یا پژوهش��گاه هایی که از وزات بهداشت مجوز دارند 
متولیان امر باشند.

*یعنی اینجا بحث "سلرقت زیسلتی" هم 
مطرح می شود؟

بله. این کار به نوعی سرقت زیستی است.
*ما همچنین در اخبار داشتیم که هر کدام 
از دانشگاهها یا مراکز تحقیقاتی کشور به طور 
مسلتقل بانک های خود را با سایر کشورها به 
اشلتراک می گذارند، در حالی که مراکزی مثل 
NIH  - انستیتو بهداشت ملی آمریکا- رسما 
اعام کرده اند که یکی از اهداف شان سلطه بر 
بانک های اطاعات جهانی است! این موضوع را 

چطور ارزیابی می فرمایید؟
اینج��ا دو مقوله مطرح اس��ت؛ یک��ی بانک ژن 
اطلاع��ات بیماری ه��ای ژنتیک��ی اس��ت که حتی 
آزمایش��گاه های ژنتی��ک داخل کش��ور نی��ز وقتی 
می خواهند برای تشخیص یک بیماری اقدام کنند، 
قطعه DNA ژن مربوطه را تعیین توالی می کنند و 
برای فهمیدن اینکه جهش دارد و بیمار است یا خیر، 
بای��د اطلاعات آن را با اطلاعات موجود در بانک ژن 
بیماری های ژنتیکی جهانی مقایسه کنند تا ببینند 
نرمال است یا بیمار. هر جای دنیا که کسی بیماری 
و جهش در این قطعه پیدا کرده است، اطلاعات خود 
را در آن قسمت مربوطه قرار می دهد تا سایرین هم 
بتوانند از دس��تاوردهای او استفاده نمایند. این کار 
خوبی است، همانطور که ما از بانک ژن بیماری های 
ژنتیک جهانی استفاده می کنیم؛ اگر ما نیز اطلاعاتی 
در رابطه با بیماری ها کشف کردیم در آنجا قرار دهیم. 
ح��ال اگر این همکاری ها از این جنبه باش��د که ما 
اطلاعات بیماری های ژنتیکی را با اشتراک بگذاریم، 
کار پس��ندیده ای در راستای کمک به سلامت بشر 
اس��ت اما اینکه اطلاعات کلیه نژادها و DNA خود 
را در اختیار آنها بگذاریم کار اشتباهی است. خیلی از 
بانک های ژن جهانی نمونه هایی را که لازم داریم در 
اختیار ما قرار می دهند اما برگه ای دارند تحت عنوان 
 )MTA )Material Transfer Agreement
ک��ه علاوه بر درج اطلاعات ش��خصی ف��رد و مرکز 
تحقیقاتی، در آن نوش��ته ش��ده است که این نمونه 
را »صرف��ا برای تحقی��ق« دریافت می کنید و اجازه 
اس��تفاده تجاری یا ارائه به شخص دیگری را ندارید. 
ما اگر بانک های ژنتیکی قانونمند در کشورمان داشته 
باشیم، آنگاه اگر فرد یا موسسه ای در خارج بخواهد به 
این نمونه ها دسترسی داشته باشد، با توجه به مقررات 
داخلی و بین المللی می توان تخلفات را پیگیری کرد.
*در حلال حاضلر چنین قیلود و قوانینی 

داریم؟
در داخل داری��م و اگر بخواهیم نمونه ای تبادل 
کنی��م حتما ای��ن موافقتنامه را دریاف��ت یا تبادل 

که بتواند به خوبی اینها را نگهداری کند و اگر بخواهد 
آن را در اختی��ار افراد حقیقی یا حقوقی قرار دهد، 
قادر به اخذ تعه��د برای جلوگیری از بهره برداری و 

استفاده تجاری باشد.
*کلدام نهلاد باید بلر ایلن مجموعه های 

تحقیقاتی نظارت داشته باشد؟
اخیرا در "ستاد راهبری نقشه جامع علمی کشور" 
که زیر مجموعه شورای عالی انقلاب فرهنگی است، 

اساس��نامه مجموع��ه ای تحت عن��وان "مرکز ملی 
مدیریت ذخایر ژنتیکی" کشور تحت نظارت معاونت 
علمی و فناوری رئیس جمهور تصویب ش��د و یکی 
از وظایف این مرکز این اس��ت که شبکه بانک های 
ژنی کش��ور را راه ان��دازی نماید و روی این مباحث 
مدیریت داشته باشد. یعنی بعد از گذشت این همه 
سال به تازگی اساسنامه این مرکز تصویب شده است!
مورد دوم "لایحه حفاظت و بهره برداری از ذخایر 
ژنتیکی" است که آن هم در مجلس قرار دارد و آیین 
نام��ه اجرایی آن یکی از خط قرمزهای ثبت، ارائه و 

خروج نمونه های زیستی را مشخص می کند.
*گویا این ذخایر بیشتر در حوزه زیستی با 

محوریت وزارت کشاورزی بوده است؟
خیر. نمونه های انسانی هم جزئی از ذخایر زیستی 
به ش��مار می رود چرا که انس��ان هم یک ارگانیسم 

زنده است.
*پس جنابعالی هم در مراحل قانونگذاری 

این حوزه نقش دارید؟
 بله. همه موارد ذکر شده در گرو این قانون خواهد 
بود، منتها تمام این قوانین باید به گونه ای باشد که 
دست محققین از دسترسی به ذخایر کوتاه نشود و 
از سوی دیگر باید منافع ملی ما به خطر نیفتد. اینکه 
ما به دلیل کمبود امکانات برای خیلی از تشخیص ها 
نیاز پیدا می کنیم نمونه خون یا DNA بیمار یا حتی 
خود او را به خارج از کشور بفرستیم اشکالی ندارد، اما 
اینکه عده ای از راه های غیرمعمول از همه جمعیت 
سالم ما نمونه هایی را ببرند و در جایی ذخیره کنند، 

کاری غیرمنطقی و غیرقابل توجیه است.
*دکتر گورابی، رئیس پژوهشلکده رویان 
هم اذعان داشتند که محققی برای دسترسی 
به امکانات بیشتر و انجام پایان نامه و دریافت 
بورسیه، از  یک روستا نمونه گرفته و آنها را با 
خود به خارج از کشلور برده است و کسی هم 

نظارتی بر این موضوع ندارد.
ع��لاوه بر ای��ن، خیلی از بذرهایی که از کش��ور 
خارج ش��ده است بواسطه فرصت مطالعاتی بوده که 
برای ادامه تحصیل به یک دانش��جو می دادند و از او 
می خواس��تند به عنوان مثال 500 رقم از برنج های 
منطقه شمال یا گندم های یک منطقه را با خودش 
ببرد و روی همان ها کار کند و دکتری بگیرد! بسیاری 
از بذرهایی که از کشور خارج شده است یا در قالب 
توریس��ت هایی بوده که از خارج آمده اند یا به عنوان 
فرص��ت مطالعاتی بوده که به فردی داده اند و او آن 

بذرها را با خود برده است.
مهم ترین نقش ما چه در جامعه تخصصی و چه در 
جامعه اجتماعی-مردمی، این است که ببینیم چگونه 
می توانی��م به حفظ این ذخای��ر کمک کنیم. حفظ 
ذخایر اولا با جلوگیری از انقراض انها از طریق تکثیر 
آنهاس��ت و مهم تر از این ها ثبت این ذخایر توس��ط 
جامعه تخصصی است. یعنی اگر یک نمونه زیستی 
دارید، وقتی که آن را بطور دقیق شناس��ایی کرده، 
مش��خصات مولکولی و مورفولوژی آن را اس��تخراج 

و با به کار گیری توانمندی های پژوهشکده هایی که 
در حوزه ژنتیک توانمند هس��تند به میدان پا نهاده 
و بط��ور خاص بر روی موادی که فقط به کش��ور ما 
یا کش��ورهای منطقه و یا کش��ورهای مسلمان وارد 

می شود متمرکز شوند.
*پس شما ابتدائا اصل این توطئه ها و جنگ 

پنهان بیولوژیک را تأیید می کنید؟
بله. این اهداف امکان پذیر اس��ت. ممکن است 

بس��یاری از امکانات و تکنولو ژی ها را یک یا دو دهه 
بعد متوجه بشویم. مثل ویروس هایی که ناگهان در 
جامعه منتش��ر می شود و بعد ملاحظه می کنید که 
بلافاصله تنها همان کشورها هستند که انبارهایشان 
پر از واکس��ن هاس��ت که آن را به قیمت میلیاردها 
دلار به کش��ورهای قربانی می فروش��ند. این توهم 
نیس��ت بلکه واقعیت اس��ت! تولید ویروس هایی که 
در آزمایش��گاه های آنه��ا رخ می ده��د، وارد جامعه 
شده و روی انسان ها، گیاهان و دامها اثر می گذارد و 
همان طور که پس از تولید ویروس های کامپیوتری، 
بلافاصله نرم اف��زار ویروس کش برای فروش عرضه 
می شود؛ در حوزه های انسانی، گیاهی و جانوری هم 
به همین صورت است. لذا منافع اقتصادی بسیاری 
از کشورها در این کار است. به کار گیری تکنیک های 
ژنتیک��ی در بحث تولید مواد غذایی که برای بش��ر 
بیماری زا باشند، امر مسلمی است اما اینکه این مواد 
تا به حال وارد کشور ما شده است یا خیر، محل سوال 
است. باید توانمندی کشور در شناسایی و ردیابی این 

محصولات بالا رود.
*مثا باید سلازمان غلذا و دارو قدرتمند 

شود؟
بله. منتها باید ابزارها و متخصصین ژنتیک این 
حوزه را بررس��ی کنند. این مسئله نیازمند آن است 
که به "ژنوم کامل نرمال" دسترسی داشته باشد و این 
مواد تغییر یافته مقایسه شده و آنگاه بررسی شود که 
این تغییرات ممکن است چه جهشی را به دنبال خود 
در جمعیت ایجاد کند. این جهش ممکن اس��ت در 
آینده به انقراض نسلها یا افزایش یک بیماری خاص 
بیانجامد. در خبرها بود که گرانترین داروی دنیا برای 
یک دوره درمانی یک و دو دهم میلیون یورو هزینه 
دارد. وقتی یک بیماری ژنتیکی باش��د چون این ژن 
در تمام سلول های بدن وجود دارد، با مصرف این دارو 
تغییر در تمام سلول های بدن اتفاق می افتد و بهبود 
پیدا می شود. لذا "مواردی" وجود دارد که بتواند "در 
تمام سلول های بدن" تغییر ژنتیکی بوجود آورد که 
در مورد این دارو تغییر وضعیت بد به خوب مدنظر 
است، ولی آشکار است که امکان مهندسی تغییرات، 

در جهت خوب به بد هم وجود دارد.
*در پایان چه توصیه ای به مسئولان برای 
بهبلود عملکرد و به مردم در جهت توانمندتر 

شدن در مواجهه با این مسائل دارید؟
مردم باید بدانند ک��ه قرار دادن نمونه خون یا 
نمونه هایی از بدن که حاوی اطلاعات ژنتیکی است 
به مراجعی خارج از کش��ور، چه عواقب خطرناکی 
به دنب��ال دارد. همان طور که تصور خیراندیش��ی 
برای رف��ع بیماری ها دارند، لازم اس��ت بدانند که 
اگر این نمونه ها در اختیار موسساتی قرار بگیرد که 
می خواهند به اطلاعات ژنتیکی این مردم دسترسی 
پی��دا کنند تا از آن در جهت ایجاد بیماریهایی که 
نژاد ما نسبت به آن حساس تر است، استفاده نمایند، 
یک قدم در راس��تای نابودی نس��ل و ن��ژاد ایرانی 
پیش��رفته اند! در این موارد م��ردم باید حتما برای 
ارائه دادن نمونه های ژنتیکی براساس سازوکارها و 
مراکزی که در جامعه مس��ئولیت دارند عمل کنند 
و خروج هر نمونه زیس��تی، چه نمونه انسانی و چه 
گیاهی و چه نمونه میکروبی از کشور بدون در نظر 
گرفت��ن تمهیدات لازم می تواند در جهت لطمه به 

منافع و امنیت ملی باشد.
وقت��ی مردم از منافع و ارزش ذخایر ژنتیکی که 
به راحتی در کنار آنها پایمال شده و از بین می رود 
مطلع شوند، آنگاه در جهت حفظ آن تلاش خواهند 
کرد. آیا هیچ اس��رائیلی اجازه می ده��د از او نمونه 
گرفت��ه و به کش��ور دیگری ببرن��د؟ در صورتی که 
در اس��رائیل بانک های ژنتیک��ی از نژادهای مختلف 
منطق��ه را تهیه کرده اند که برای تحقیقات خود در 
زمینه جمعیت های منطقه به آنها دسترسی دارند، 
در حالی که هیچ کس نمی تواند از آنها نمونه بگیرد!

به مس��ئولان ه��م اول، در جه��ت حمایت از 
بانک های زیستی استاندارد توصیه می شود زیرا به 
عنوان رکن ها و س��تون هایی هستند که می توانند 
برای "پای��داری ذخایر ژنتیکی" قدم بردارند. دوم، 
حمایت از محققانی اس��ت ک��ه در حوزه ژنتیک و 
ذخایر زیس��تی فعالیت می کنن��د. اینها بزرگترین 
سرمایه هایی هستند که می توانند مسائل خارجی 
ک��ه برای نفوذ آنها به کش��ور نگرانی وجود دارد را 
س��ریعا رصد و شناسایی کنند و قدرت کارشناسی 

این حوزه را بالا ببرند.
با تشکر از وقتی که در اختیار ما قرار دادید.

نگهداری خارج کردیم، دوباره قابل تکثیر باش��د که 
بس��یار ویژگی مهمی اس��ت. و چه��ارم آنکه بتواند 

خدمت ارائه دهد.
 خیلی از کسانی که ادعا می کنند کلکسیون یا 
بانک های زیس��تی دارند، ممکن است نیمی از این 
ویژگی ها را در خود نداشته باشند. نمی توان به صرف 
جمع آوری تعداد زیادی نمونه در یک س��ردخانه و 
مجموعه، لفظ بانک زیستی، زیست بانک یا مجموعه 

ذخایر ژنتیکی را اطلاق کرد.
*آیا به واسطه تعلل در حوزه تهیه بانک های 
زیسلتی و ژنتیکی، خسلارت هم دیلده ایم؟ 
هوشیاری مردم در این زمینه چه طور ارزیابی 

می شود؟
یکی از جنبه های عامی که باید مورد توجه مردم 
قرار بگیرد بطور عمده در "حوزه گیاهی" اس��ت که 
مردم با آن در تماس هستند. در قانون وظیفه حفظ 
و نگهداری ذخایر ژنتیکی در حوزه گیاهی بر عهده 
وزارت کش��اورزی قرار داده ش��ده است. اما حفظ و 

اورانیوم، طلا، الماس و سایر معادن گرانبها با برداشت 
بیشتر رو به اضمحلال می رود اما می توان میلیون ها 
سال از منابع ژنتیکی بهره گرفت در حالی که تکثیر 
شده و بیشتر از قبل می شود. وقتی یک بذر را کشت 
می کنید، بین 70 تا 100 بذر دیگر بوجود می آید که 
تعدادی را برای تکثیر نگه می دارید و بقیه را استفاده 
می کنید. یکی از علت هایی که می گوییم اهمیت منابع 
ژنتیکی از نفت، گاز، الماس و سایر منابع بیشتر است 
این اس��ت که جابجایی و تکثیر آنها راحت تر است. 
مردم زمانی ارزش اینها را لمس می کنند که اقلامی 

که در سفره غذایی آنها وجود دارد، حذف شود.
بر خلاف حوزه گیاهی که خیلی مش��هود است 
بخش "میکرو ارگانیس��م ها" نامش��هود هس��تند. 
دانش��مندان معتقدند اگر میکرو ارگانیسم های کره 
زمی��ن حذف ش��وند، ظرف کمت��ر از 6 ماه، حیات 
به کلی منقرض خواهد ش��د! ای��ن بخش ناپیدایی 
اس��ت که حیات بشر را در دس��ت خود دارد. تعداد 
خیل��ی کمی از میکروارگانیس��م ها جنب��ه بیماری 

می کنی��م. فرض کنی��د یک کش��ور میکروب های 
جدیدی را کشف کرده که ویژگی های خوبی دارد و 
ما هم یکی از نمونه های آن خانواده را شناسایی کرده 
باش��یم. اگر ابراز تمایل کنند که نمونه ما را داشته 
باش��ند، با منابع آنها تب��ادل می کنیم. نمونه های ما 
در مقالات با اس��م ایرانی ثبت ش��ده است، بنابراین 
نمی توانند آن نمونه را به اس��م خودش ثبت کنند. 
همچنی��ن از آنها تعهد می گیریم اجازه "اس��تفاده 
تج��اری" از آن را ندارند، اما ه��ر چقدر تمایل دارد 
می توان��د روی آن کار تحقیق��ی انج��ام ده��د زیرا 
هزینه ه��ای ما را کاهش می دهد و ارزش های نمونه 
ما را بیشتر آشکار می کند و اگر قرار شد امتیاز تجاری 
آن را بفروشیم با قیمت بیشتری به فروش می رسد.

یکی از بزرگ ترین قدم ها این است که نمونه های 
زیس��تی کشورمان را با مش��خصات مورفورولوژی و 
مولکولی ثبت کنیم. آن وقت قدرت دفاع از خود در 
برابر غیررا داریم. باید بانک های زیستی ایجاد کنیم 

نم��وده و در یک جایگاه داخل��ی و بین المللی ثبت 
کنید، اگر کسی خواست آن را در خارج از کشور به 
نام خود ثبت نماید، می توانید با استفاده از مستندات  

حقوق کشور را استیفا نمایید.
*در برابر حمله هلای بیرونی در چارچوب 
بیوتروریسلم، ازجمله دستکاری های ژنتیکی 
ملواد غذایی برای انسلان یا دام، در راسلتای 
ایجاد تغییرات نسلی از سوی دشمنان، برنامه ای 

دارید؟
 پیگیری این مسائل جزء برنامه ها و مأموریت های 
مجموعه ما نیست، اما اگر مواد غذایی که وارد می شود 
را قب��لا از نظر آلودگی قارچی یا میکروبی بررس��ی 
می کردی��م اکنون "بای��د" آن را از نظر آلودگی های 
ژنتیکی مطرح کنیم. یعنی تغییراتی که در اثر مصرف 
آنها در جمعیت رخ می دهد را بررسی کنیم که قاعدتا 
مراکزی همچون "سازمان پدافند غیرعامل" و "وزارت 
بهداشت" باید در این رابطه برنامه ریزی داشته باشند 

 گفت وگو از دکتر زهرا طباخی و سید عباس علوی

بازیگر بد نام ضد ایرانی با هماهنگی مجموعه ای از بانک های ژن آمریکایی- اروپایی با انتشار کلیپی 
در فضای مجازی به پروسه جمع آوری نمونه های زیستی تحت عنوان دروغین 

کمک به بیماران سرطانی ورود کرده است.

ش��یر و گوش��ت از این نژاد صورت می گیرد! ما باید 
به این مس��ئله فکر کنیم که با توجه به ش��رایط و 
تغییراتی که در کره زمین رخ می دهد و روز به روز 
از میزان بارندگی کاسته می شود و به درجه حرارت 
افزوده می ش��ود، آیا این نژاد گاو می تواند در کشور 
ما به حیات خود ادامه دهد یا خیر؟ ما نژادهای گاو 
سیستانی، سرابی و گلپایگانی را داریم که تقریبا رو 
با انقراض هستند در حالی که مقاومت آنها در قبال 
این شرایط دمایی بسیار عالی است. البته تولید شیر 
این نژادها پایین تر است که باید به سمت "به نژادی 
و اصلاح نژاد" آنها برویم تا اگر ش��رایط دمایی پیش 
آمد که نژاد گاو خارجی نتوانس��ت در اینجا زندگی 

محصول غذایی یا دارویی طراحی کنند که روی نژاد 
ایرانی اثر بگذارد اما روی نژاد اسرائیلی اثر نگذارد، یا 
اینکه در نژاد ما ناباروری یا سرطان ایجاد کند اما در 
نژاد دیگر، به دلیل تفاوت هایی که نسبت به ما دارد 
و آن قسمت در آنها مقاوم است و در ما مقاوم نیست، 
اثر نداش��ته باش��د. این کاری خلاف قانون است که 
کشوری بدون اجازه به اطلاعات ژنتیکی مردم کشور 
دیگر دسترسی پیدا کند. اگر هدف، کمک به بیماران 
سرطانی است، باید کاملا مبتنی بر »کمیته اخلاق« 
باش��د، یعنی بیماران از فراین��دی که بر روی نمونه 
آنها صورت می گیرد و »هویت تیم پزش��کی« مطلع 
باش��ند و قاعدتا باید در این مسئله وزارت بهداشت 


